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مجــــــری انحصـــــــــــــاری
 تبلیغـــــــــات محیطــــــــــی
اســامی آزاد  دانشــگاه   

آگهی مزایده عمومی
دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد رودســـر و املـــش در نظر دارد قســـمتی از 

درختان صنوبر خود را از طریق مزایده عمومی به فروش برساند.

لـــذا از افـــراد حقیقـــی و حقوقی واجد شـــرایط دعوت به عمـــل آمده تا 

ی  کثر ده روز کار یافت اسناد مزایده و برگ مشخصات حدا جهت در

گهی با در دست داشتن اصل فیش واریزی به مبلغ  یخ انتشار آ از تار

یال )غیر قابل استرداد( به شماره حساب 0115860951008  1/000/000 ر

یا شماره کارت 6037691990456964  نزد کلیه شعبه بانک صادرات 

به نام دانشـــگاه آزاد اســـامی واحد رودسر و املش، به دبیرخانه واحد 

یخ  کات را به صـــورت پلمب تا تار مراجعـــه و پـــس از تکمیل اســـناد، پا

1402/08/30 بـــه حراســـت واحد تحویل نمایند. متقاضیان شـــرکت در 

مزایده می توانند جهت هماهنگی و اخذ توضیح بیشتر در طول مدت 

گهی با شماره تلفن های 01341612910 –09118164340 تماس حاصل  آ

گهی و هزینه کارشناســـی برعهده برنده مزایده  نماینـــد. هزینه چاپ آ

خواهـــد بـــود و دانشـــگاه در رد و قبـــول هر یک از پیشـــنهادها و انعقاد 

قرارداد دارای اختیار تام می باشد.

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسامی واحد رودسر و املش

آگهی مزایده
دانشگاه آزاد اسامی واحد جیرفت در نظر دارد میزان محصول باغ مرکبات 
خود را از طریق مزایده عمومی اجاره دهد. متقاضیان می توانند با مراجعه 
یافت و از باغ مرکبات  به دفتر کمیسیون معامات واحد اسناد مزایده را در
واقـــع در مزرعـــه تحقیقاتی خضرآباد بازدید و پیشـــنهادات خود را تا پایان 
ی1402/08/28 به آدرس: جیرفت خیابان دانشـــجو – دانشـــگاه  وقت ادار
آزاد اســـامی جیرفت دفتر مدیر کل اداره توســـعه مدیریت منابع تحویل 

یافت نمایند. و رسید در
شرايط مزايده:

حســـاب  بـــه  یـــال  ر  2 /000 /000 /000 مبلـــغ  بـــه  بانکـــی  فیـــش  1-ارائـــه 
ی0115860897002 بانـــک صـــادرات و یـــا ارائه ضمانتنامـــه بانکی به  جـــار
مبلغ مذکور در وجه دانشگاه آزاد اسامی واحد جیرفت به عنوان تضمین 

شرکت در مزایده 
گهی و قیمت کارشناسی  بر عهده برنده مزایده می باشد. 2-هزینه درج آ

3-پیشـــنهادات مخدوش / مشـــروط/ مبهم و فاقد ســـپرده و پیشنهاداتی 
یخ مقرر ارســـال شـــود پذیرفته نخواهد شد و دانشگاه در رد یا  که پس از تار

قبول پیشنهادات مختار است.
تلفن تماس:09133490621-03443260055

کس:03443263535  فا
روابط عمومی دانشگاه آزاد اسامی واحد جیرفت

آگهی مزایدهنوبت دوم
یس واقع  دانشـــگاه آزاد اســـامی واحد جیرفت در نظر دارد بوفه و ســـلف ســـرو

در ســـایت مرکـــزی خود را از طریق مزایـــده عمومی به صورت مجزا اجاره دهد. 

متقاضیان می توانند با مراجعه به دفتر کمیسیون  معامات واحد اسناد مزایده 

کن مذکور  بازدید نمایند و پیشنهادات خود را تا پایان وقت  یافت و از اما را در

اداری1402/08/27    به آدرس: جیرفت- خیابان دانشجو - دانشگاه آزاداسامی 

یافت نمایند. جیرفت دفتر مدیر حراست تحویل و رسید در

شرايط مزايده:

ي0115860897002  یال به حساب جار 1-ارائه فیش بانکی به مبلغ 100/000/000 ر

بانک صادرات یا ارائه ضمانتنامه بانکی به مبلغ مذکور در وجه دانشگاه آزاد 

اسامی واحد جیرفت به عنوان تضمین شرکت در مزایده 

گهی بر عهده برنده مزایده می باشد. 2-هزینه درج آ

3-پیشـــنهادات مخدوش / مشـــروط/ مبهم و فاقد ســـپرده و پیشـــنهاداتی که 

یخ مقرر ارســـال شـــود پذیرفته نخواهد شـــد و دانشگاه در رد و یا قبول  پس از تار

پیشنهادات مختار است.

تلفن تماس:09133490621-03443260055

کس:03443263535  فا

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسامی واحد جیرفت
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آیین نامه ارتقا تنها مسیری است که اعضای هیات علمی می توانند با 
کسب امتیازات آن در بخش های مختلف از آموزشی گرفته تا پژوهشی 
مســـیر رســـیدن به اســـتادياری از مربی گری، دانشـــیاری از اســـتادياری 
و درنهايـــت اســـتادتمامی را طـــی کنند. اما يکـــی از چالش های اصلی 
ایـــن آیین نامـــه که در تمام این ســـال  ها به محـــل اصلی چالش در میان 
دانشگاهیان تبديل شده، الزام اساتید به چاپ مقاله ISI به عنوان مولفه 
اصلی ارتقا اســـت. موضوعی که باعث شـــده تا عمده وقت اســـاتید به 
نگارش مقاله آن هم مقالاتی که امکان انتشار در ژورنال های بین المللی 

را داشته باشد، بگذرد. از طرف ديگر دانشجويان تحصیات تکمیلی 
هم در همین اتمســـفر تربیت شـــده و طبیعتا بخش اصلی تمرکزشـــان بر 
يل گذاری ناقص ایـــن آیین نامه در تمام  نـــگارش مقالـــه خواهد بـــود. ر
این ســـال ها، باعث شـــده اســـاتید زمان کمتری برای ورود به پروژه های 
برون دانشـــگاهی و ارائـــه راهکارهای علمـــی و عملیاتی و در يک کام 
حل چالش های کشور داشته باشند. به عبارت ديگر تمرکز اساتید برای 
کســـب امتیازات لازم باعث می شـــود تا اساتید رغبتی برای ورود به حل 
مشـــکات که نیازمند صرف زمان است، نداشته باشند. فاصله گرفتن 
دانشگاه ها از جامعه و صنعت يکی از دلايلی است که مقام معظم رهبری 
طـــی ســـال های اخیـــر به لزوم بازنگـــری آیین نامه ارتقـــا پرداخته اند و در 

گون این مهم را بازگـــو کرده اند؛  و در  ديدارهـــای مختلـــف بـــه طرق گونا
آخرین ديدارشـــان با نخبگان و اســـتعدادهای برتر علمی که در 25 مهر 
کید کردند مقاله  علمی را شـــرط ارتقای  مـــاه برگـــزار شـــد به صراحـــت تا
هیـــات علمـــی قـــرار دادن، به نظر من هیچ منطقـــی ندارد. اما آنچه مهم 
اســـت اينکه آیین نامه از اواخر دهه 80 تا امروز چند باری دســـتخوش 
تغییر شده و آخرین نسخه آن هم مربوط به سال 94 است. با این حال 
این آیین نامه از ســـال 1400 دوباره در مســـیر بازنگری قرار گرفت تا شايد 
بتواند شـــرايط جديدی را پیش روی اســـاتید بگذارد. این روزها ســـتاد 
علم و فناوری شـــورای عالی انقاب فرهنگی در تاش اســـت تا بتواند 
بالاخره بعد از دو سال، نسخه جديد و متناسب با واقعیات این روزهای 

نظام آموزش عالی کشور تدوین کند. آیین نامه ارتقا این روزها در ستاد 
علـــم و فنـــاوری شـــورای عالی انقـــاب فرهنگی با حضور کارشناســـان 
مختلف درحال بازنگری اســـت. محمد عسگريان، مدیر امور پژوهش 
ســـتاد علم و فناوری از همان افرادی اســـت که در این جلسات حضور 
داشته و تا حدی در جريان روند تدوین آیین نامه جديد است. به گفته 
او اصلی ترین تغییر آیین نامه بايد متنوع شـــدن روند کســـب امتیاز برای 
اساتید گروه های مختلف باشد. اتفاقی که در تمام این سال ها يکی از 
انتقادات وارد به این آیین نامه محسوب می شد و حالا بايد منتظر ماند 
و ديد واقعا آیین نامه جديد می تواند شـــرايط را برای اســـاتید تغییر دهد 

. در ادامه متن کامل این گفت وگو را می خوانید.  يا خیر

مدیر امور پژوهش ستاد علم و فناوری شورای عالی انقلاب فرهنگی به »فرهیختگان« خبر داد

۱۴۰۳ با  آیین نامه ارتقای جدید
رئیس سابق دانشگاه تهران در گفت وگو با »فرهیختگان«:

تدوین آیین نامه ارتقا در اختیار دانشگاه ها قرار گیرد
محمود نیلی احمدآبای در بازه زمانی 1393 تا 1400 به مدت هفت سال سکان 
دانشـــگاه تهران، به عنوان قدیمی ترین دانشـــگاه کشـــور را در دســـت داشـــت. 
این دانشـــگاه فارغ از ســـابقه، از حیث جایگاه بین المللی، جمعیت اســـاتید 
و جمعیـــت دانشـــجویی یکـــی از مهم ترین دانشـــگاه ها اســـت و بســـیاری از 
ک عمل در دیگر  آیین نامه هایی که در این دانشگاه تدوین می شود، به عنوان ما
مراکز آموزشی هم قرار می گیرد. این مساله باعث شد تا به سراغ نیلی احمدآبادی 
برویم و از او درباره آیین نامه ارتقا به عنوان یکی از مهم ترین آیین نامه های مرتبط 
با اساتید و چگونگی اصاح وضعیت فعلی بپرسیم. در ادامه متن کامل این 

گفت وگو آمده است. 

مقام معظم رهبری به تازگی نکاتی را درباره آیین نامه ارتقا گفته و تاکیدشان این بود 
بايد بسترهای لازم فراهم شود تا اساتید بتوانند به پژوهش های کاربردی ورود کرده 
و مشکات صنعت و جامعه را حل کنند. اما آنچه از درون شورای عالی انقاب 
فرهنگی به نظر می رسد؛ این بار هم این مولفه در بازنگری آیین نامه جدی گرفته 
نشده است. از نگاه شما چه اقدامی نیاز است تا بتوان این زمینه سازی را برای 

ورود اساتید به رفع چالش های صنعت و جامعه محقق کرد؟
در ابتدا باید بگویم من مخالف نوشتن آیین نامه ارتقای دانشگاه ها در شورای 
عالی انقاب فرهنگی هســـتم. زیرا در دنیا دیده نشـــده که شـــورای عالی برای 
دانشـــگاه ها و به خصوص دانشـــگاه های بزرگ آیین نامه ارتقا بنویسد. با توجه 
به اینکه مقتضیات ارتقای هر دانشـــگاه متفاوت اســـت، شـــورا تنها می تواند 
محورهایـــی را اعـــام کنـــد. حتـــی یکی از مشـــکات اساســـی کشـــور همین 
نسخه پیچی برای همه امور و اعمال آن برای همه است. زمانی که شورا برای 
این امر نظر می دهد، ناچار است تا برآیند همه نظرات را آورده کند. همچنین، 
افراد با نفوذ و ســـخنوری که جایگاه بیشـــتری دارند نیز شـــورا را تحت تاثیر قرار 
خواهنـــد داد. به طور حداقلی برای دانشـــگاه تهـــران من موافق ارائه آیین نامه از 
، اشتباه است که حل همه مسائل کشور را  ســـوی شـــورا نبوده ام. از سوی دیگر
از یک آیین نامه ارتقا طلب کنیم. باید در نظر داشـــت که آیین نامه ارتقا یک 
ظرفیت مشـــخص دارد و هدف این آیین نامه حل مســـائل کشـــور و این گونه 
مسائل نیست. حل مسائل تولید و بحث ارتباط دانشگاه با صنعت عوامل 
یگرهای بسیار گسترده تری دارد و این تصور که با آیین نامه ارتقا می توان  و باز
همه این مشکات را برطرف کرد، اشتباه است. البته ممکن است آیین نامه 
ارتقا در بسیاری از زمان ها مورد سوءاستفاده افرادی قرار گیرد که به دنبال ارتقای 
سریع هستند یا افرادی که پیش از این ارتقا پیدا کرده اند. باید در نظر گرفت این 
موضوع نه یک موضوع عام، بلکه یکی از آفت های حاشیه ای این امر است. 
برای مثال افرادی که از قبل ارتقا داشته اند، ترجیح می دهند افراد کمتری در 
حوزه تخصصی آنها وارد شوند. موضوعی که باید مدنظر قرار دارد، اینکه هدف 
آیین نامـــه ارتقا برای ارزیابی فعالیت های یک عضو هیات علمی متناســـب 
با ماموریت ها و شـــاخص های دانشـــگاه ملی و بین المللی اســـت. به همین 
دلیل حل مساله صنعت و مشکات دیگر کشور و تصور فعالیت و مشارکت 
دانشگاه در حل مسائل مختلف کشور با آیین نامه ارتقا بسیار اشتباه است. 
باید به این مساله توجه کرد که در بسیاری از سال ها این آیین نامه دستخوش 
یاد شـــده اما هنوز اتفاق مهمی رخ نداده  تغییراتی شـــده و مواردی از آن کم و ز
است. هر چند این نوع آیین نامه ها تشویق کننده هستند، اما استاد و دانشگاه 
همه فعالیت خود را برای ارتقا نمی گذارد؛ چراکه آنها  انگیزه های بسیار دیگری 
هم دارند که همان  انگیزه ها می توانند مانند آیین نامه ارتقا و حتی بهتر عمل 
کنند. اینکه فکر کنیم استادها و دانشگاهیان مقاله ننویسند و باید به سراغ 
حل مسائل صنعت بروند نیز اشتباه است. امروز در دانشگاه اساتیدی حضور 
دارند که در زمینه نوشتن مقاله ضعیف هستند و طبیعتا آنها افرادی نیستند 
که اتفاقات بزرگی را در صنعت رقم زده باشند. موضوع بعدی فاصله معنا دار 
صنعت کشور با تکنولوژی روز دنیا است و این مهم نشان می دهد اصا نباید 
توقع داشت تا مشکات از سوی دانشگاه حل شود. صنعتی که غیررقابتی و 

ک  غیردرون زا باشد و اقتصاد شرایط لازم را برای آن تعیین نکند، کیفیت ما
قرار نگیرد و در مقابل هم خریدار برای هر آنچه که تولید می شود  صف بکشد، 
تش به سراغ دانشگاه بیاید. همین موارد  طبیعتا دلیلی ندارد  برای حل مشکا
بسیار ساده، به راحتی نشان می دهد که صنایع کشور چه میزان برای توسعه و 
تحقیق خود هزینه و به دانشگاه ها صورت مساله می دهند. البته نمی خواهم 
صنایع را متهم کنم؛ چراکه به عقیده من مشکل اصلی در اقتصاد ایران است 
که افرادی از اقتصاد رانتی و بســـته بیشـــترین بهره را دارند و درنتیجه این افراد 

اجازه نمی دهند تا این مسیر اقتصادی باز شود. 

اعتبار صندوق بنیاد علم در مقابل پروژه ها رقم بسیار ناچیزی است
، در کشـــورهایی که پژوهش کاربردی برای صنعت در دانشـــگاه  از ســـوی دیگر
انجام می شـــود، یک ســـری صندوق های ملی و منطقه ای وجود دارد و آنها در 
یک فضای رقابتی منابع را به دانشـــگاه می دهند و دانشـــگاه براســـاس همان 
بودجه ها فعالیت های تحقیقاتی را انجام داده و نیاز آن کشور را تامین می کند. 
ســـوال اینجاســـت که امروز در ایران چند تا از این صندوق ها وجود دارد و چه 
مقدار برای این موضوع به دانشـــگاه ها پرداخت می شـــود. البته باید این را هم 
بگویم که معتقد نیســـتم باید پرداختی ها به صورت علی الســـویه باشـــد؛ بلکه 
معتقدم پرداختی ها نیز باید به صورت رقابتی باشـــد و منبع نیز وجود داشـــته 
باشد. در دوره گذشته تاش بسیاری برای تهیه این صندوق  شد و حتی طرح 
آن به مجلس و شورای عالی انقاب فرهنگی نیز فرستاده شد  اما درنهایت در 
کشور تنها صندوق بنیاد علم ایجاد شده که حداکثر اعتبار آن حدود 200 تا 300 
میلیارد تومان است؛ در حالی که این میزان سرمایه در مقابل تامین مالی پروژه ها 
ک قرار دارد، اینکه  مقدار ناچیزی محسوب می شود. نکته دیگری که باید ما
پذیرش دانشـــجو در مقطع دکتری براســـاس نیاز کشور نیست. در حالی که اگر 
می خواهیم موضوع تحقیقات دانشجویان دکتری معطوف به مشکات کشور 
باشد، لازم به ایجاد یک سلسله زنجیره نیز خواهیم بود. برای ایجاد این زنجیره 
باید در ابتدا صورت مســـاله مشـــکات کشور مشـــخص شود. به عبارت دیگر 
یکی باید مشکل کشور را بگوید. دانشگاه نمی تواند خود مشکات را تعریف و 
سپس حل کند. به بیان دیگر باید کسی که مشکل دارد خود مشکلش را مطرح 
کند. اگر قرار باشد دانشگاه مشکلی را مطرح کند، طبیعتا آن را در قالب مقاله 
مطرح می کند. قطعا اگر کشـــور مشـــکاتی در حوزه های مختلف کشـــاورزی، 
آب، هـــوا، صنایـــع مختلـــف مانند خودرو دارد، باید ابتدا آن مشـــکات بیان و 
سپس صندوق هایی برای پشتیبانی حل مشکات ایجاد شود. پس از آن نیز 
هر استادی که توانست از این صندوق ها منابع مورد نیاز خود را دریافت کند، 
اجازه گرفتن دانشـــجوی دکتری را داشـــته باشـــد. درنتیجه موضوع مورد بررسی 
دانشـــجوی دکتری نیز همین مشـــکات کشـــور خواهد بود که بر پایه علم به آن 
پرداخته می شود نه برپایه سعی و خطا. اگر این اقدام بر پایه علم انجام شود به طور 
حتم خروجی دیگر آن مقاله نیز خواهد بود. قطعا با شکل گیری این زنجیره در 
مباحث اقتصاد کشور مشکات حل می شود. یعنی نحوه پذیرش دانشجوی 
دکتری، صندوق های پشتیبانی مالی پژوهش ها و در آخر اعام خود صنایع از 
مشکات باید شکل گرفته شود. اگر این زنجیره ایجاد نشود، 10 بار هم آیین نامه 
تغییر و ارتقا داده شود، هیچ اتفاق مثبتی رخ نخواهد داد. مشکل امروز کشور 
نوشتن مقالات اساتید نیست. اتفاقا این نقطه قوت کشور است و نباید سعی 
شود تا این نقطه قوت از دست برود، حتی می توان بیش از این میزان نیز مقاله 
نوشت و مشکات کشور را نیز حل کرد، اما به شرطی که این زنجیره شکل بگیرد. 

شما در ابتدای سخنان خود گفتید که شورای عالی انقاب فرهنگی نبايد به این 
حوزه ورود کند و این اختیار بايد به دانشگاه داده شود و دانشگاه بايد با توجه به 

ماموريت خود به آن ورود کند. 
بله، دانشگاه هیات امنا دارد و باید خود پاسخگو باشد. نمی شود جای دیگر 
برای دانشـــگاه تصمیم بگیرد و درنهایت دانشـــگاه جوابگو باشـــد. دانشجو را 

ســـازمان ســـنجش پذیرش بگیرد؛ عضو هیات علمی را شورای عالی انقاب 
فرهنگـــی منصـــوب کنـــد، طرح درس را وزارت علوم بنویســـد، آیین نامه ارتقا را 
شورای عالی انقاب فرهنگی بنویسد و درنهایت دانشگاه پاسخگو باشد! این 
امر امکان پذیر نیست. هر کسی که دیگر تصمیمات را برای دانشگاه می گیرد 

باید مسئولیت آن را نیز برعهده داشته باشد.
 

با توجه به سخنان شما اگر این اتفاقات رخ دهد به صورت عملی نیز دانشگاه ها 
در مقابل عملکرد خود پاسخگو خواهند بود؟

حتما این گونه است، برای مثال یک دانشگاهی مانند دانشگاه تهران دوهزار 
هیات علمی دارد. اگر نظریات این افراد به کار گرفته شود؛ به طور حتم مسائل 
بســـیار ارزشـــمندی نیز از آن خارج خواهد شـــد. همان گونه که آیین نامه ها و 
دستورالعمل های دانشگاه تهران همگی نسخه مناسب برای سایر دانشگاه ها 
هســـتند. نزدیک به 90 ســـال اســـت که ما برای دانشـــگاه های کشور آیین نامه 
می نویســـیم و دانشـــگاه را مدیریـــت و آیین نامه ها را اجـــرا می  کنیم. قطعا خود 
دانشـــگاه ها عاجز نیســـتند که بتوانند یک آیین نامه ارتقا بنویســـند یا بتوانند 
مسئولیت ها و وظایف خود را انجام دهند. بله، دانشگاه باید پاسخگو باشد. 

اما این پاسخگویی باید متناسب با اعتباراتی باشد که در اختیار دارد.
 

به نظر شما درحال حاضر این آیین نامه ای که در شورا درحال تدوین است، هر 
چقدر هم تغییر کند راه به جایی نخواهد برد؟ 

قطعا راه به جایی نخواهد برد. چنانچه در گذشته نیز نتوانسته راه به جایی ببرد.

البته مدتی خود وزارتخانه آیین نامه ها را تدوین می کرد. 
درمورد وزارتخانه هم این نظر را دارم. وزارتخانه یک نهاد ستادی است، درحالی که 
عمده بدنه علمی در دانشگاه ها وجود دارد. این افراد باید به کار گرفته شوند. 
اگر به کار گرفته نشوند، آنها نیز اقدامی نخواهند کرد. ظرفیت بسیار عظیمی 
در دانشگاه ها وجود دارد که از آن استفاده نمی کنیم. درست مانند اینکه یک 
منابع بسیار باارزشی داشته باشید و آنها را کنار بگذارید و همواره در فقر به سر 
ببریـــد. ایـــن فقر موارد مختلفی ازجمله حوزه علمی، مالی، دانش و فرهنگ را 
دربر می گیرد. زمانی که از ارزش ها و امکانات به درستی استفاده نشود، احتمالا 

این موارد رخ خواهد داد.

نکته ای که شايد در اينجا مطرح شود این است که دانشگاه های دولتی ما بودجه 
را از دولت می گیرند و همین امر باعث می شود که ديگر دستگاه ها را مجاب کنند 

که برای آنها تصمیم بگیرند. 
نه، اصا چنین امری وجود ندارد. درحال حاضر دانشگاه تهران حدود 40 درصد 
از منابعش از طریق درآمدهای اختصاصی است. براساس قانون هیات امنا 
پولی که دولت به دانشگاه ها می دهد به عنوان کمک است و تزریق بودجه به 
آن مانند سایر دستگاه ها نیست. دانشگاه ذیل هیات امنای خود اداره می شود. 
همچنین متناسب با پولی که از دولت دریافت می کند دانشجو فارغ التحصیل 
می کند، یعنی دولت براساس سرانه دانشجویی به دانشگاه ها بودجه می دهد 
و فارغ التحصیان نتیجه این پول هستند. البته بنده نمی گویم دولت نظارتی 
روی دانشگاه ها نداشته باشد، بلکه می گویم باید نظارت خودش را داشته باشد.

 
شما ورود اجرایی را رد می کنید، درست است؟

دانشگاه در حوزه اداره خود باید یک سری اختیارات داشته باشد. همان گونه 
که در همه جای دنیا این مســـاله انجام می شـــود. دانشـــگاه نهاد بالغ، عاقل و 
فهیم جامعه است و می تواند مسائل خود را به خوبی حل کند. این نافع نظارت 
دســـتگاه ها و پاســـخگویی دانشگاه نیست. این دو مورد را نباید با هم اشتباه 
گرفت. اما باید درنظر داشت که دانشگاه یک اداره کل نیست. به بیان جزئی تر 
در یـــک اداره کل اباغ هـــا از بـــالا می آیند و همه متعهد هســـتند، اما ســـاختار 

دانشگاه براساس تفکر و تعقل و مدیریت علمی خود شکل گرفته است. اگر 
این اقدامات انجام نشود دیگر دانشگاهی نخواهیم داشت. 

درخصوص مقاله محوری معتقديد بايد همچنان این مسیر را ادامه داد؟
کلمـــه مقاله محوری درســـت نیســـت. یکـــی از خروجی های دانشـــگاه مقاله 
اســـت. بله، دانشـــگاه چند وتویی دارد که باید آنها را هم داشـــته باشـــد، برای 
مثال دانشـــگاهی که اســـتادش درس ندهد، آن استاد نمی تواند ارتقا بگیرد یا 
اســـتادی که ســـرکار نیاید، اخاق خوبی نداشته باشد، عدم مشارکت در کار 
اجرایی داشته باشد، نمی تواند ارتقا بگیرد. باید درنظر داشت که آیین نامه های 
دانشـــگاه یک وتویی ندارد و مقاله تنها یکی از آنهاســـت. همان گونه که استاد 
یابی دانشجویی  باید تعداد واحدهای مشخصی را درس بدهد، در مقابل ارز
نسبت به او حتما باید از 16 بالاتر باشد، یعنی اگر استادی تمام روز سرکاس 
برود ولی ارزیابی استادی آن از 16 حتی یک دهم پایین تر باشد نمی تواند ارتقا 
یابی اســـتاد دانشـــجومحور است؟ این غلط خواهد  بگیرد. حالا ما بگوییم ارز
بـــود. چنـــد مولفه مختلف درکنار هم یک اســـتاد را تعریف می کند. اســـتادی 
کـــه نتوانـــد یافته هـــای علمی خـــود را روی کاغذ بیاورد و آن را بـــه داوری ملی و 
بین المللی نگذاشـــته و تایید نگیرد نمی تواند ادعای آن را داشـــته باشـــد که 
پژوهش او یک پژوهش درست و نوآورانه است. یکی از وظایف استاد نوآوری 
است و نمی توان آن را از او گرفت، اصا اگر نوآوری از دانشگاه گرفته شود آن 

دانشگاه دیگر دانشگاه نیست. 

درحال حاضر دنیا نیز استادهای خود را دسته بندی کرده و استادهایی را که کار 
پژوهشی و آموزشی می کنند به نوعی متفاوت از هم قرار داده اند. تا چه میزان ما به 

این سمت حرکت کرده ايم؟
در آیین نامه ارتقای فعلی آموزش محوری وجود ندارد. قرار بود چنین چیزی تدوین 
شود اما انتظاری که از یک استادیار وجود دارد از مربی نیست. همچنین یک 
هیات علمی می تواند تمام عمر خود اســـتادیار باشـــد و دانش یار یا استادتمام 
نشود. می توان در دانشگاه تعدادی از اعضای هیات علمی را برای آموزش جذب 
کرد، اما طبیعتا دانشـــگاه در این زمینه محدودیت دارد. اگر اســـتادی خود را با 
توجه به علم روز جهانی پیش نبرد؛ دانشجو نیز سرکاس اینترنت می نشیند و 
از استاد جلو می افتد. استاد برای به روز بودن باید مقاله بخواند و کارهای علمی 
کند. در همه دنیا مدرسه، دبیرستان، مراکز آموزش علمی و دانشگاه که تکنسین 
یا لیسانس تربیت می کنند، رده بندی هستند و در ایران نیز این رده  بندی وجود 
دارد. انتظار است هرکدام دستورالعمل های خود را داشته  باشند. همان طور که 
پیش تر گفته شد باید آیین نامه ارتقای دانشگاه ها هم با یکدیگر متفاوت باشند.

 
این امر در دنیا متداول است و هر دانشگاهی بر همین اساس اداره می شود؟

بله، به طور دقیق بر همین اســـاس اســـت. هر دانشـــگاه از دیگری یاد می گیرد. 
باز هر کشـــور با کشـــوری دیگر متفاوت اســـت اما بسیاری از کشورها کاری به 
آیین نامه ارتقا ندارند. در ازای بودجه دانشگاه باید اقداماتی از قبیل رده بندی 
بالای جهانی، اشتغال فارغ التحصیان، تعداد مشخصی مقاله را ارائه دهد و 
جذب میزان مشـــخصی گرنت از خارج دانشـــگاه داشته باشد. در بسیاری از 
کشورها با استادی که از خارج از دانشگاه گرنت نیاورد قرارداد تمدید نمی کنند. 
مبنای گرنت نیز براساس این است که فرد از خارج دانشگاه و صندوق های 
مختلف پول دریافت کند که دانشگاه براساس آن دانشجو جذب کند. در کشور 
اصا چنین سیستمی وجود ندارد، حتی بسیاری از استادهایی که به دنبال 
جذب سرمایه می روند در بسیاری از زمان ها تخریب می شوند. البته باید ذکر 
کنم صنعتی که با دنیا رقابت ندارد و همیشه برای فروش مشتری خود را دارد، 
نیازی به این اقدامات ندارد. باز هم تاکید می کنم صنعت در این خصوص 
مقصر نیســـت و بســـیاری از مهندســـان خوب و متخصص در صنایع وجود 

دارند. اقتصاد کشور باید این نیاز را ایجاد کند. 

مقام معظم رهبـــری در ســـال های اخیـــر و ديدارهـــای مختلف، بحـــث لزوم تغییر 
بازنگری آیین نامه ارتقا و کم شدن وزن مقاله را مطرح کرده اند، اخیرا هم به عدم 
کید داشتند، با توجه به این  مشروط بودن ارتقای اساتید به ارائه مقالات علمی تا
يابی  مساله، روند طی شده در اصاح این آیین نامه طی دو دهه اخیر را چطور ارز
می کنید و الزامات رســـیدن به جايگاهی که بتوان از طریق این آیین نامه بســـتر را 

برای ورود اساتید به حل مشکات صنعت و جامعه باز کرد، چه می دانید؟
اینجا دو بحث مطرح می شود، یکی بحث چگونگی ورود اساتید و دانشجویان 
بـــه رفـــع چالش هـــای صنعت و جامعه و بحث دیگر دربـــاره با خود آیین نامه 
ارتقاســـت. همان طـــور که از اســـم آیین نامه بـــر می آید، آن بـــرای ارتقای مرتبه 
علمی اعضای هیات علمی است. اگر کشورهای دیگر را بررسی کنید، متوجه 
می شـــویم که هر چند ارتباط با صنعت و گرفتن پروژه و گرنت پژوهشـــی برای 
اساتید آنجا امتیاز محسوب می شود، اما فعالیت های علمی و انتشار مقاله هم 
در این زمینه نقش دارد. این مساله در کشور ما هم وجود دارد، یعنی آیین نامه 
ارتقا که در سال های مختلف ازجمله 79، 87، 89 و 94 بازنگری شده، همه 
این مباحث را لحاظ کرده و هم بحث انتشار مقاله در آن لحاظ شده و هم 
موضوع مرتبط با طرح های پژوهشی، ارتباط با صنعت، تجاری سازی فناوری، 
... در آن دیده شده  تولید محصول دانش بنیان، تالیف کتاب و ثبت پتنت و
اســـت، یعنی این طور نیســـت که آیین نامه ارتقای ما چنین مباحثی را مدنظر 
قرار نداده باشد. از این رو باید کمی بحث را دقیق تر کنیم. مبحثی که وجود 
دارد و مقام معظم رهبری هم در دیدار اخیرشان با نخبگان به آن اشاره کردند، 
گر استادی مقاله نداشته باشد،  بحث وتویی بودن مقاله است. به این معنا که ا
اجازه ارتقا به آن نمی دهیم. ســـوال این اســـت که رهبری فرمودند نباید مقاله 
وتویی باشـــد؟ این حرف را هم نزدند، بلکه ایشـــان گفتند، اینکه ما اســـتاد را 
مجبور کنیم برای اینکه ارتقا پیدا کند، در نشریات خارجی مقاله اش را ارائه 
ی کنند، منطقی نیست، یعنی عما هیچ کس با  دهند و آنها مقالات را داور
اصل مقاله مخالف نیست و اصا مگر می شود فردی استاد دانشگاه باشد، 
اما مقاله ارائه ندهد؟ طبیعتا اســـتاد دانشـــگاه باید برون داد پژوهشـــی داشته 
یم که چندان پژوهشـــگر نیســـتند، اما آنها هم  باشـــد. بله، اســـاتیدی را هم دار
اولا معدود بوده و ثانیا به لحاظ آموزشی در زمره اساتید برجسته قرار می گیرند 
ی را پرورش داده و  گردان بســـیار و آنها را در کل کشـــور می شناســـند. آنها شـــا
کتاب هایـــی را تالیـــف کرده اند که جزء کتاب های رفرنس قرار می گیرد. البته 
همین اساتید بالاخره مقاله منتشر می کنند و به همین دلیل اصا نمی توان 
ایـــن انتظار را داشـــت که اســـاتید مقاله ننویســـند و رهبـــری همچنین حرفی 
نزده اند. نکته مهم اینکه مقام معظم رهبری فرمودند اینکه ما شرط ارتقا را حتما 
انتشـــار مقاله در نشـــریات خارجی داشته باشیم، درست نیست. باید به این 
مســـاله هم توجه شـــود که بحث مقاله تنها ISI نیســـت، بلکه ایشان می گویند 
یم پیش خارجی ها و کار پژوهشـــی مان را عرضه و آنها مقالات ما را  اینکه برو
که  ی کنند، درست نیست. ایشان نگاه تمدنی به این مساله دارند؛ چرا داور
یم که در پایگاه های استنادی مانند  ما نشـــریات ایرانی به زبان انگلیســـی دار
اســـکوپوس نمایه شـــده اند، حالا ســـوال این است که آیا رهبری می فرمایند ما 
در نشریات خودمان هم نباید مقاله چاپ کنیم؟ قطعا این گونه نیست. نکته 
دوم این است که رهبری می فرمایند، اینکه ما همه اساتیدمان را مجبور کنیم 
که سراغ فان نشریه خارجی بروند و کارشان را عرضه کنند، منطقی نیست، 
درحالی که اصرار دارند باید خیزش علمی داشـــته باشـــند و از مسابقه علمی 

ی اســـامی حفظ شـــود و  عقب نمانند. همچنین باید جایگاه علمی جمهور
ارتقا پیدا کند و ایشان مخالف مقاله و حتی مخالف انتشار مقاله در نشریات 
خارجی هم نیستند، بلکه مطالبه شان این است که نباید این مساله را برای 
همه اســـاتید به عنوان شـــرط گذاشت. نکته دیگر اینکه ایشان می فرمایند در 
اینکه ما باید در مســـابقه علمی ایران شـــریک باشـــیم، تردیدی ندارم و حتما 
گر  باید این کار انجام شـــود، اما اینکه همه اســـاتید کشـــور را موظف کنیم که ا
ید پیش فـــان مجله معروف دنیا یا مرکز  می خواهیـــد ارتقـــا پیدا کنید باید برو
علمی دنیا امتحان بدهید، نباید این طور باشـــد و دنیا نباید برای ما تصمیم 
یم و اینکه مشخص شود  بگیرد. طبیعتا ما خودمان حرف و عقبه و تمدن دار
رتبه علمی دنیا از نظر فان رتبه چه رتبه ای اســـت، منطقی نخواهد بود. این 
صحبت ها نشان می هد بحث عمیق تر از آن است که بگوییم آیین نامه ارتقا 
را تغییر دهیم و مقاله را در آن بگنجانیم یا نه. آیین نامه ارتقای مصوب شورای 
عالی انقاب فرهنگی اصا چاپ مقاله در فان نشریه خارجی در آن وتویی 
نیســـت. مســـاله اینجاســـت که همین آیین نامه ماده ای به نام ماده 5 دارد که 
می گوید دانشـــگاه هایی که هیات ممیزه مســـتقل دارند می توانند ضوابطی را 
بگذارنـــد و آیین نامـــه ارتقا را کمی ســـخت تر کنند. البتـــه باید این ضوابط به 
تصویب هیات ممیزه دانشگاه برسد و بعد از آن به هیات ممیزه مرکزی وزارت 
علوم هم تایید شود و درنهایت می توانند شیوه نامه خودشان را برای ارتقا پیاده 
کنند. این شیوه نامه معمولا شرایط سختگیرانه تری نسبت به آیین نامه ارتقای 
شورای عالی انقاب فرهنگی را شامل می شود. ما در آیین نامه مصوب سال 
94 اصا ننوشته ایم که چاپ مقاله ISI و نمایه شدن آن در پایگاه های خارجی 
وتویی اســـت، آنچه برخی دانشـــگاه ها در ضوابط شـــان ذیل ماده 5 آورده اند، 
بحث وتویی را مطرح کرده اند. به طور مثال یکی از دانشگاه های صنعتی در 
ی به  ضوابط خودش قید کرده هیات علمی ای که می خواهد از مرتبه استادیار
ی برسد، باید پنج تا هشت مقاله در سطح نشریات Q1 داشته باشد،  دانشیار

البته دانشگاه های معتبر معمولا شرایط را سخت تر کرده اند.
 

امروز آیین نامه ارتقا درحال بازنگری در شـــورای عالی انقاب فرهنگی اســـت، 
بـــا توجـــه به صحبت های رهبری چه راهکاری برای اينکه تعمیم انتشـــار مقاله 

به همه اساتید صورت نگیرد و هم شرايط برای ارتقا فراهم شود، نیاز است؟
بحث های متنوعی در این زمینه وجود دارد که به دو و سه مورد آن اشاره کنم؛ 
یکی از اصاحاتی که باید صورت بگیرد این است که وقتی مقام معظم رهبری 
یابـــی نکنند، در مقابل معنایش این اســـت که ما  می گوینـــد دیگـــران مـــا را ارز
یابـــی کنیـــم. یکـــی از ایده ها برای ایـــن منظور که در  خودمـــان، خودمـــان را ارز
جلسات کارشناسی این آیین نامه هم آن را بررسی کردیم، این است که باید 
کیفیت انجام می دهند؛  مکانیسمی طراحی شود و طبق آن اساتیدی که کار با
چه در حوزه آموزش و چه پژوهش و چه حل مساله ارتقا پیدا کنند و اساتیدی 
که فعالیت بی کیفیت انجام می دهند یا فعالیت های متنوعی دارند اما عمق 
یم که در سال مثا  کیفی ندارد، از این موضوع بی بهره شوند. ما اساتیدی را دار
100 یا 200 مقاله منتشر می کند، حال سوالی که پیش می آید این است که اصا 
مگر می توان این تعداد را منتشر کرد؟ این کار زمانی محقق می شود که یا فرد 
یاد داشته باشد و آنها این کار را  دستگاه انتشار مقاله داشته یا دانشجویان ز
کیفیتی نباشد.  ، کار با انجام دهند؛ در این شرایط هم مشخص است که کار
مکانیسمی که می توان اینجا ارائه داد این است که اساتید کارهای اصلی شان 

ی  را ارائـــه و از آن دفـــاع کننـــد. البته برای این کار هم باید کمیته ای برای داور
ایجاد شود، یعنی استادی ممکن است یک مساله جدی کشور را حل کرده 
باشد اما از آن یک مقاله هم نتوان منتشر کرد، یا فردی ممکن است در چهار 
کیفیت و جدی  ســـال، 50 تا مقاله هم داشـــته باشـــد اما تنها چهار مقاله آن با
کید می کنم کـــه کارها می تواند  اســـت کـــه می توانـــد آن را ارائه دهـــد. باز هم تا
در حوزه آموزش، پژوهش و حل مســـاله باشـــد؛ البته این بدان معنی نیســـت 
که هیچ مقاله ای از ســـوی اســـاتید منتشر نشود. موضوع مهم اینکه آیین نامه 
ی کرده و به فعالیت اســـاتید جهت می دهد. طبیعتا با لحاظ  ارتقا رفتارســـاز
یم و اســـاتید متوجه  کردن قاعده هایی رفتار اعضای هیات علمی را می ســـاز
گر قرار است ارتقا پیدا کنند باید فعالیت های به اصطاح  می شوند که مثا ا
جان دار داشـــته باشـــند و خودشـــان را دیگر صرفا مشـــغول به نگارش مقاله 
نمی کنند. راهکار دیگر این اســـت که ما به ســـراغ ماده 5 آیین نامه رفته و در 
گر عضو  دانشـــگاه هایی کـــه ضوابـــط خاصـــی را ذیل این ماده گذاشـــته اند، ا
هیات علمی که خواهان ارتقا هســـتند )البته اصا طرفدار ارتقای اســـاتیدی 
که کار جدی نکرده اند، نیستیم( و قصد دارند از حوزه ای جز انتشار مقاله آن 
را دنبال کنند، این امکان را به آنها بدهیم. باید سبد متنوعی برای متقاضی 
گر اســـتادی  ی کند، یعنی ا تعریف شـــده و بتواند امتیازات را از آن جمع آور
ی، برجســـتگی  بـــه دانشـــگاه اعـــام کرد که می خواهد از مســـیر توســـعه فناور
آموزشـــی، طرح پژوهشـــی یا حل مســـاله ارتقا پیدا کند دانشگاه باید آیتم های 
گر  متناسب با همان موضوع را در نظر بگیرد. امروز در یک دانشگاه صنعتی ا
استادی می خواهد ارتقا پیدا کند، اولین سوال این است که آیا 8 تا مقاله در 
گر این طور نباشـــد اصا پرونده آن از کمیســـیون  ؟ ا نشـــریات Q1 را دارد یا خیر
هیات ممیزه وارد صحن هیات ممیزه نمی شود. در این شرایط باید دانشگاه 
گر استادی اعام کرد که می خواهد از یک مسیر مشخص  را موظف کرد که ا
ارتقا پیدا کند، دانشـــگاه بتواند آیتم های آن را تعیین و این مســـیر جایگزین 
قوانین خاص خود که شاید یکی از آنها همان داشتن تعداد مشخصی مقاله 
در نشـــریه در ســـطح Q1 اســـت، جایگزین کند؛ البته این مشروط به آن است 
که استاد باید کف امتیازات آیین نامه را داشته باشد و تنها برای مازادی که 
دانشـــگاه ها ذیل ماده 5 قرار دارند باید یک ســـبدی تعریف شـــود. البته این 
منظور هم باید با توجه به توانمندی های اســـاتید تعریف شـــود، یعنی ما یک 
یم و باید بتواند این توانمندی اش را به کار گرفته و بتواند با  استاد فناور را دار
گر این اتفاق اجرایی شـــود دیگر وزن و نقش مقاله  ارائـــه آن، ارتقـــا پیدا کند. ا

در آیین نامه ارتقا منطقی تر خواهد شد. 

از سال 1400، در حال بازنگری آیین نامه ارتقا هستیم. با توجه به این زمان می توان 
انتظار داشت که نسخه جديد تا پايان سال آن را اباغ کند؟

ســـتاد راهبـــری اجرای نقشـــه جامـــع علمی کشـــور در حال پیگیـــری اصاح 
آیین نامه ارتقاست. جلسات این ستاد درباره این موضوع هم به صورت متراکم 
ی که امروز شـــاهد آن هســـتیم  گر با همین پشـــتکار ی اســـت و ا درحال برگزار
جلســـات برگزار و بررســـی ها انجام شـــود تصور می کنم نسخه این آیین نامه تا 
پایان ســـال نهایی شـــود. البته بعد از رســـیدن به نسخه نهایی باید در صحن 
شورا تصویب شود و بعد از آن به وزارت علوم اباغ می شود. این وزارتخانه هم 
باید شیوه نامه های مربوط به آن را تدوین و اباغ کند. از این رو معتقدم فرآیند 
این مســـیر یعنی از تصویب نســـخه نهایی در ستاد نقشه تا اباغ شیوه نامه ها 

به دانشگاه ها 9 تا 12 ماه زمان ببرد و بعید است که در چند ماه آینده شاهد 
اجرایی شدن آن در دانشگاه ها باشیم. 

يد، راهکارهایی که  با توجه به اينکه در جلسات بازنگری آیین نامه حضور دار
عنوان کرديد به تصويب رسیده است؟

ی اصول، سیاست ها و الزامات کار می کنیم. به این معنی  ما در ستاد نقشه رو
گر قرار است آیین نامه اصاح شود باید چه اصولی را برای آن مدنظر قرار  که ا
داد و چه الزاماتی نیاز دارد که یکی از آنها همین بحث تنوع بخشـــی به مســـیر 
ارتقاســـت کـــه همـــه نیز بر آن اتفاق نظر دارند. البته ایـــن را هم باید بگویم که 
شـــورای عالـــی انقاب فرهنگی بهمن ماه ســـال 98، مصوبـــه ای را مطرح کرده 
« که در آنجا هم  تحـــت عنـــوان »بهبود عوامل موثر در پیشـــرفت علمی کشـــور
برخـــی اصـــول مطرح شـــده اســـت، یعنـــی در این مصوبه قید شـــده که وتویی 
بودن انتشـــار چهار مقاله در نشـــریات خارجی حذف و بسترهای ارتقا متنوع 
شـــود. همچنین خود آیین نامه ارتقا هم چالشـــی در این زمینه ندارد و جدول 
گر مدنظر قرار دهیم، در حوزه پژوهشـــی تنها 14 بخش  شـــش ذیل ماده 3 را ا
دارد و یکـــی از بخش هـــای آن مقاله اســـت؛ اما نکتـــه در ضوابط خاص ذیل 
ماده 5 اســـت که باید بتوان آن را به نوعی اصاح کرد تا از این طریق بتوان به 

نتیجه بخش بودن تنوع سند امیدوار بود. 

يکی از چالش های اصلی بحث نحوه اجرایی شدن مصوبات شوراست، چه 
تضمینی وجود دارد که بعد از بازنگری این نسخه، دانشگاه ها همان مسیر قبلی 

کید به ارائه مقاله نداشته باشند؟ را در تا
یم که بتواننـــد تصمیماتی را برای  مـــا یا باید دســـت دانشـــگاه ها را بـــاز بگذار
یکرد این اســـت که ما  خودشـــان بگیرند یا باید دســـت آنها را ببندیم. یک رو
دســـت دانشـــگاه ها را ببندیم و همه باید از این آیین نامه تبعیت کرده و هر 
کس می خواهد خاف آن عمل کند اســـاتید می توانند از دانشـــگاه شکایت 
یم تا با توجه  یکرد دیگر این است که دست دانشگاه ها را باز بگذار کنند. رو
ی کنند و بنده  یکرد خودشـــان آیین نامه ارتقا را بومی ســـاز یـــت و رو بـــه مامور
که دانشـــگاه های ما مشابه به یکدیگر نبوده  یکرد دوم هســـتم؛ چرا طرفدار رو
و حتی اســـاتید و دانشـــجویان هم شـــبیه به هم نیستند. از برخی دانشگاه ها 
انتظـــار مـــی رود که در لبه دانش حرکـــت کنند و از برخی دیگر انتظار می رود 
که تکنسین خوب تربیت کنند. به همین دلیل باید دست دانشگاه ها برای 
اینکه ضوابط خاص به خودشـــان را اعمال کنند باز شـــود. اما باید مراقبت 
کـــرد کـــه در همیـــن دانشـــگاه هایی کـــه می گوییم بایـــد بار علمی کشـــور را به 
دوش کشیده، حواس مان باشد که همه گروه های آزمایشی شبیه به یکدیگر 
نیســـتند و حتی همه رشـــته ها هم این طور نیســـتند، یعنی در برخی رشته ها 
یادی منتشر می شود اما در همین  مانند فنی و مهندسی و علوم پایه مقاله ز
یاد نیســـت و اصا حوزه شـــان  گـــروه برخـــی از رشـــته ها تعداد مقالات شـــان ز
به اصطـــاح مقاله خیـــز نیســـت. از این رو باید اولا به تفـــاوت توانمندی های 
اعضـــای هیات علمـــی توجـــه کـــرده و ثانیا بـــه تفاوت گروه هـــای تحصیلی و 
بعد از آن به تفاوت زیرنظام های متفاوت در بازنگری آیین نامه توجه شـــود. 
طبیعتا سیســـتم ارتقای دانشـــگاه فرهنگیان نباید با دانشـــگاه تهران یکسان 
باشـــد و به این تفاوت ها توجه شـــده و امیدوارم در تدوین نســـخه نهایی هم 

مدنظر قرار بگیرد. 

رئیس مرکز امور هیات های ممیزه دانشگاه آزاد:

فرآیند امتیازدهی به مقالات منطقی می شود
محمدصادق ضیایی، رئیس مرکز امور هیات های ممیزه دانشگاه آزاد اسامی 
در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »در رابطه با بحث تجدید نظر در آیین نامه 
، قائم مقام  ارتقا، حدود دو سال است که ریاست دانشگاه آزاد و دکتر رنجبر
رئیس دانشگاه در امور بین الملل و پیشرفت علمی تاکید داشتند که ما فضای 
مرتبط با آیین نامه را به گونه ای اصاح کنیم که هم با نیازهای کشور منطبق باشد 
و هم بحث های جدید فناوری و مهارتی در آیین نامه دیده شـــود.« او اضافه 
کرد: »تاکید مقام معظم رهبری که قبا هم به این موضوع اشاره کرده بودند و در 
نشســـت نخبگان تاکید کردند قطعا در آیین نامه دیده شـــده و همان طور که 
فرمودند باید تجدید نظر شـــود و فرآیند به ســـمت منطقی شدن حرکت کند. 
ریاست دانشگاه آزاد از باب بحث مسائل روز بر بحث آموزش های مهارتی، 
فناوری و سرآمدن علمی تاکید کردند. دکتر طهرانچی در دو جلسه ای که بنده 

در جلسه هیات رئیسه محضر ایشان و سایر معاونان گزارشی را ارائه دادم تاکید 
کردند که معاونان دانشگاه نقطه نظرات خود را درباره آیین نامه ارائه دهند تا ما 
جمع بندی کرده و خدمت ریاست دانشگاه ارائه دهیم.« ضیایی اظهار کرد: 
»در این راستا در جلسات شورای عالی انقاب فرهنگی که دکتر طهرانچی 
نیز در آن شـــرکت کردند، قرار شـــد که آیین نامه یکپارچگی خود را حفظ کند 
اما پیوست دانشگاه آزاد و بهداشت )البته بهداشت حوزه تخصصی وزارت 
بهداشت است( با ماحظات دانشگاه آزاد در آیین نامه دیده شود.« رئیس مرکز 
امور هیات های ممیزه دانشگاه آزاد در ادامه تصریح کرد: »از ماحظات دانشگاه 
آزاد بحث شرکت های دانش بنیان، فناوری و مهارتی و بحث اجرایی است. 
دکتر طهرانچی تاکید کردند اگر کسی در حوزه اجرا مسئولیتی می پذیرد باید 
اثرگذاری اجرا در جامعه مشخص باشد. یعنی کسی که مسئولیت می پذیرد 

باید با طرح هایی که اجرا می کند و تصمیماتی که می گیرد، اثرگذاری اجتماعی 
او در دانشگاه و جامعه مشخص باشد.« او تاکید کرد: »بنابراین ما آیین نامه را 
به این سمت و سو حرکت داده و در حال انجام اصاحات هستیم و ان شاءالله 
نقطه نظرات سایر معاونت ها را دریافت خواهیم کرد. البته چند معاونت نقطه 
نظرات خود را ارائه دادند و پیگیر نظرات سایر معاونت ها نیز هستیم. درنهایت 
جمع بندی نهایی را خدمت ریاست محترم دانشگاه ارائه خواهیم داد که بتوانیم 
شرایط نهادینه ای که ایشان گفتند که در دانشگاه باید دنبال کرد و به سمت 
و ســـوی اســـتفاده از منابع دانشگاه حرکت کرد، بتوانیم این موارد را در ارتقای 
اساتید نیز ببینیم تا  انگیزه ای برای آنها با توجه به شرایط جدید کشور باشد. دکتر 
طهرانچی درخصوص تاکیدات مقام معظم رهبری به ما موکدا گفتند که فرآیند 
امتیازدهی مقالات منطقی شود.« رئیس مرکز امورهیات های ممیزه دانشگاه 
آزاد در ادامه خاطرنشان کرد: »مقام معظم رهبری البته ضمن تاکید بر این قضیه 
فرمودند من نمی گویم از مسابقات بین المللی خود را غافل بدانید ولی اینکه 
مقاله تنها شرط وتویی ارتقا باشد را ایشان منطقی نمی دانند. البته ایشان پیش 
از این نیز چندین بار بر این موضوع تاکید کرده بودند بنابراین ما نیز در فرآیند 

ارتقای اساتید به این تاکید توجه کرده و در این دو سال اخیر در کمیسیون ها 
تاکید شد که موارد مرتبط را در حداقل مورد نیاز به صحن ممیزه بیاورید. اما 
در رابطه با اینکه ما طبق تاکید مقام معظم رهبری از مسابقات جهانی عقب 
نمانیم باید ضمن اهمیت دادن به فرآیندها به سایر عوامل مثل پژوهش های 
کاربـــردی، آموزش هـــای مهارتی و پایان نامه ها نیز برســـیم.« او ادامه داد: »دکتر 
طهرانچی به گروه ها تاکید کردند که در بحث انتخاب پایان نامه باید مسترپلن 
داشته باشند و در آن مسترپلن برنامه هایی که برای تحقق اهداف ملی لازم 
است را در قالب پروژه به دانشجوها تکلیف کنند تا دانشجویان در آن فضا 
ک بخورند. دکتر  وارد شوند. پایان نامه ها نباید بعد از انجام در کتابخانه ها خا
طهرانچی دائما تاکید کردند که پایان نامه ها باید کاربردی شوند. یعنی تلفیق 
مســـائل تئوری و عملی با توجه به زمینه، نقش فرهنگ و نظام ارزشـــی حاکم 
برجامعه است، لذا این موارد و اثرگذاری اجتماعی از مسائلی است که دکتر 
طهرانچـــی بـــر آن تاکید کردند. اگر ایـــن موارد را در آیین نامه بیاوریم می توانیم 
امتیازات اعضای هیات علمی را به این شکل متعادل کنیم تا بتوانند ارتقای 

خود را نیز حفظ کنند.« 

مدیرکل کتابخانه ها، مجلات، انتشارات علمی و علم سنجی دانشگاه آزاد:

در حال اعتباردهی به مجلات داخلی هستیم
ی مدیرکل کتابخانه ها، مجات، انتشارات علمی و  حمید افتخار
علم سنجی دانشگاه آزاد اسامی نیز در گفت وگو با »فرهیختگان« 
گفت: »در حال اعتباردهی به مجات داخلی هستیم، به طور مثال 
مجات علمی و پژوهشی را معادل مجات  ای اس ای می پذیریم. 
امـــا مـــا یک فرآیند دیگـــر نیز در دانشـــگاه آزاد مبنی بر هیات علمی 
یـــم کـــه در دانشـــگاه های دولتـــی وجود نـــدارد. یعنی نیاز  فنـــاور دار
نیســـت هیات علمـــی فناور مقاله ارائه دهد بلکـــه کارهای فناورانه 
انجـــام داده و محصـــول قابل فروشـــی را که مشـــکلی از کشـــور حل 
کنـــد را تولیـــد می کنـــد و این کار فناورانه معادل مقاله ای اســـت که 
ی در ادامه  باید برای ارتقا در مجات خارجی چاپ کند.« افتخار
بیان کرد: »در بحث مجات معتبر خارجی ما با دو چالش مواجه 
هســـتیم. اول اینکه الان مجات معتبر خارجی وقتی اســـم ایران را 
می بینند اعام می کنند که شـــما تحریم هســـتید و این یک چالش 
بـــرای اعضـــای هیات علمی ما محســـوب می شـــود. دومین چالش 
نیز این اســـت وقتی شـــما کار علمی انجام می دهید که مقاله ارائه 
دهیـــد، اهـــداف کار علمی دچار چالش می شـــود. یعنی درنهایت 
می بینیـــم که در ســـال تعداد قابل توجهـــی مقاله علمی در مجات 
معتبر چاپ کردیم ولی هیچ کدام از این مقالات مشـــکلی از کشـــور 

را حل نمی کنند.« 
مدیـــرکل کتابخانه هـــا، مجات، انتشـــارات علمی و علم ســـنجی 
کیـــد کـــرد: »بنابرایـــن یکـــی از ایراداتی کـــه رهبری  دانشـــگاه آزاد تا
مطرح کردند نیز همین مســـاله اســـت، یعنی دســـتاوردهای علمی 
ما به درد مملکت خودمان نمی خورد و این در حالی اســـت که ما 
یم که باید به این موضوع توجه کنند.  یادی دار افراد توانمند علمی ز
یکی از اهداف طرح هیات علمی فناور دانشـــگاه آزاد اســـامی نیز 
همین موضوع اســـت که دســـتاوردهای علمی به جای اینکه مقاله 
شـــود، بتواند مشـــکلی از کشـــور را حل کند.« او اظهار کرد: »نکته 
دیگـــر در بحـــث دســـتاوردهای علمـــی، ایـــن اســـت که بـــه بحث 
ی از کشورها  مقالات داخلی به صورت جدی بها می دهیم. بسیار
یکای لاتین و اسپانیایی زبان، به  از روسیه و چین تا کشورهای آمر

زبان هـــای محلـــی خود بها می دهند. یعنـــی مجات علمی چینی 
و روســـی خوبـــی در دنیـــا وجود دارند که بـــه زبان اصلی خود چاپ 
یافت می کنند. از ســـوی دیگر  یدهای بین المللی نیز در شـــده و گر
ی این موضوع  در ارتقای اعضای هیات علمی، دکتر طهرانچی رو
کید کردند که مجات دانشـــگاه آزاد را  بســـیار جدی نظر دارند و تا
یدی نباشد و آنها خودشان  ی قوی کنیم که نیاز به هیچ گر به قدر

ید دهند.«  با اســـتقبال به ما گر
ی رشد کرده باشد  ی توضیح داد: »یعنی یک مجله به قدر افتخار
ینگر  گر وارد سایت شرکت اشپر یم. ا که نیاز نباشد ما دنبال آنها برو
شـــوید، یک ســـری مجات روســـی را مشـــاهده می کنید که به زبان 
ی کرده و به  یدار ینگر آنها را خر روسی منتشر می شود و شرکت اشپر
انگلیسی ترجمه می کند تا منتشر کند. این همان موضوعی است 
کـــه دکتـــر طهرانچـــی آن را دنبال می کنند.« مدیـــرکل کتابخانه ها، 
مجات، انتشـــارات علمی و علم ســـنجی دانشگاه آزاد همچنین 
گفـــت: »بحـــث بعـــدی کتاب اســـت. ما در حوزه علوم انســـانی به 
کتـــاب بهـــا می دهیـــم امـــا در حوزه فنی و مهندســـی ایـــن موضوع 
متاســـفانه کمرنگ اســـت. معتقدم به چاپ کتاب باید به صورت 
جدی ورود کنیم. در حوزه مقاله، بخشـــی از دســـتاوردهای علمی 
منتشر می شود و این فرآیند ادامه دارد چون آن موضوع علمی رها 
یج آزمایش ها،  ی موضوع کار می شود و به تدر نمی شود. در واقع رو
ی آنهـــا مقاله چاپ  ... بـــه دســـت می آیـــد و از رو ی ها و شبیه ســـاز
می شود. یعنی خط سیر کار علمی عضو هیات علمی را مشاهده 
کرده و متوجه می شوید چه ایده های جدید و دستاوردهای جدید 

ارائه داده است.« 
ی ادامـــه داد: »امـــا در کتـــاب، نتیجـــه مثـــا پنـــج ســـال  افتخـــار
دســـتاورد، یکجا جمع شـــده و اعام می شود که به طور مثال یک 
عضـــو هیات علمـــی به فان جنبه علمی رســـیده اســـت. کتاب 
ی کتاب به جد در حال کار کردن  عظمـــت خاصـــی دارد و مـــا رو
هســـتیم و در بحـــث ســـرآمدی علمی نیز نقش کتـــاب را تببین و 

پررنگ می کنیم.« 

قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه آزاد:

شاخص اثرگذاری اجتماعی برای ارتقای اساتید درنظر گرفته شود
وحیـــد ضرغامـــی، قائم مقـــام معاونت تحقیقات، فنـــاوری و نوآوری 
دانشگاه آزاد گفت: »متاسفانه برای ارتقای اساتید ما شاخصی مانند 
یابی کرد.  یم که قابل شمارش باشد و بتوان کیفیت آن را ارز مقاله ندار
یابی کرد، مقاله است.  بنابراین شاخص ساده تری که می توان آن را ارز
ک قرار داد که این موضوع  البته می توان وزن ارتباطات صنعتی را ما
نیز جهان شـــمول نیســـت، چون افرادی که می توانند ارتباط صنعتی 
بگیرند تعداد کمی هســـتند.« او اضافه کرد: »مشـــکل اصلی ما این 
یم. در حالی که این خط کش ها  است که برای ارتقا فقط یک خطش دار
می توانند بسته به شخصیت افراد و حوزه های علم متنوع باشد. مثا 
در یک حوزه علمی مانند علوم پایه، ممکن است یک فرد تمام عمر 
خود را بگذارد و درنهایت به یک نکته جدید و نوآورانه علمی برسد 
که این ماحصل زندگی آن فرد در آن حوزه علمی می شود.« قائم مقام 
ی و نوآوری دانشگاه آزاد بیان کرد: »مساله  معاونت تحقیقات، فناور
بعدی تیپ شـــخصیتی افراد اســـت. برخی از افراد ســـاخته شده اند 
بـــرای اینکـــه خوب بیان کرده و خوب آمـــوزش دهند. برخی دیگر نیز 
می تواننـــد خـــوب پژوهـــش کرده و مقالـــه ارائه دهند و از ســـوی دیگر 
برخی نیز می توانند بچه ها را متشـــکل کرده و از دل آنها اســـتارتاپ 
و شـــرکت ایجاد کنند.« ضرغامی گفت: »در جایی خوانده بودم که 
یم که هر کدام از آنها در  نوشـــته بود ما 10 تیپ شـــخصیت علمی دار
نظام آموزش عالی ما مشـــغول به فعالیت هســـتند. به طور مثال یکی 
در حوزه آزمایشـــگاهی و دیگری در حوزه نظری ســـرآمد است. الان در 
نظام علمی ما در ارتقای موجود مثا می گویند یک اســـتاد 200 مقاله 
دارد اما هیچ کار صنعتی در رزومه خود ندارد یعنی یک دست این 
فرد بزرگ و دست دیگر او کوتاه است. پس این فرد شخصیت علمی 
همه جانبه ندارد و این توقع که همه افراد در تمام ابعاد علمی شاخص 
باشـــند توقع خوبی اســـت، اما نمی توان توقع داشـــت که همه افراد در 
تمام ابعاد از حوزه آموزش و پژوهش و توسعه فناوری و کاربردی کردن 
آن علـــم ســـرآمد باشـــند.« او با ذکر مثالی توضیـــح داد: »به طور مثال 
می گویند ادیسون برق را اختراع کرده است؛ این در حالی است که قبل 
از ادیسون چند نفر به این نکته رسیده و پابلیش هم کرده بودند. حال 

سوال اینجاست که چرا اختراع برق به نام ادیسون تمام شد؟ چون او 
فردی بود که توانست آن را تجاری کرده و از آن استفاده واقعی کند و 
برق را جهانشـــمول کرد. در حالی که تیپ های شخصیت های قبلی 
نیز که به این نقطه رسیده بودند نیز کار ارزشمندی کرده بوده بودند.« 
کید  قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشـــگاه آزاد تا
کرد: »نمی توان به فردی که کارهای پژوهشی خوبی داشته و مقالات 
یادی دارد، گفت تو فقط ماشین تولید مقاله هستی. این فرد در این  ز
حوزه توانمند است و در این زمینه نیز باید پله های ترقی را طی کرده و 
ی اجتماعی  استاد تمام شود.« او با بیان اینکه یک شاخص اثرگذار
ی اندازه گیری  وجـــود دارد، توضیـــح داد: »این شـــاخص را در هـــر کار
می کنند. فرض کنید استادی مقاله ای ارائه می دهد و می گوید این 
تحول در جامعه پیاده شـــود. یا یک اختراع فنی دارد و می گوید این 
اختراع می تواند در جامعه پیاده شـــود. بســـته به اینکه کار او چقدر 
بتواند جهانشـــمول شـــود اثرگذاری کار آن فرد را نشـــان می دهد. مثا 
برق در کل دنیا جهانشمول می شود. ولی یک فرد در یک آزمایشگاه 
به یک اختراع یا ابزار جدیدی می رســـد که در حد آزمایشـــگاه اســـت 
و در بستر جامعه امتحان خود را پس نداده است که »تی .آر .ال« آن 
ی  در حد دو یا ســـه اســـت.« او بیان کرد: »بنابراین شـــاخص اثرگذار
اجتماعی را نیز می توان برای ارتقای اساتید در نظر گرفت که فرمایش 
مقام معظم رهبری که شـــرط گذاشتند که چاپ مقاله منطق ندارد را 
بتوان پوشـــش داد. اینکه چاپ مقاله را شـــرط کار تمام اساتید کنیم 
یعنی تمام استعدادهای مختلف و علوم مختلف به گونه ای چیده 
شـــوند که بتوانند در این خط کش بالا بیایید. این در حالی اســـت که 
می توان نسبت به افراد و حوزه های اثرگذاری خط کش های مختلفی 
طراحی کرد و در هر کدام از این خط کش ها نیز شـــاخص اثرگذاری 
ک ارتقا درنظر  اجتماعـــی هر کســـی را اندازه گیری کرد و به عنـــوان ما
گرفت.« ضرغامی در پایان تاکید کرد: »البته مقام معظم رهبری نگفتند 
که نباید مقاله ارائه داد، اما اینکه مقاله شـــرط ارتقا باشـــد را مورد نقد 
قرار دادند. اینکه مقاله ارائه داد و در مسابقات جهانی جایگاه خوبی 

کید ایشان است.«  داشته باشیم، مورد تا
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